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فرماندار نهاوند:

بیشتر طرح های عمرانی نهاوند کارشناسی نشده هستند
ســپهرغرب، گروه استان ها: فرماندار 
اکثــر طرح های  اینکه  بیان  بــا  نهاوند 
نهاوند کارشناســی  عمرانی در شــهر 
نشــده و بدون مطالعه است، گفت: نبود 
پارکینگ در شــهر نهاوند به یک معضل 

اساسی تبدیل شده  است.
کریــم حمیدوند در جلســه حمل ونقل و 
 شورای ترافیک شهرستان نهاوند، اظهار کرد: 
ما در موقعیت چند ســال پیش نیستیم و در 
حال حاضر با این حجم بالای تردد در شــهر 
نهاوند و وســایل نقلیه، نبــود پارکینگ یک 

معضل اساسی در شهر نهاوند است.
وی تصریــح کــرد: شــهرداری باید برای 
احــداث پارکینگ توســط صاحبــان املاک، 
پروانه رایگان صادر کند و ما نیز قول می دهیم 
کــه از محل اعتبارات کمیســیون ماده 100 
تا آنجا که امکان داشــته باشــد برای احداث 

پارکینگ کمک کنیم.
حمیدونــد افزود: بحث پایانه جدید شــهر 
نهاوند بسیار فرسایشــی شده و متأسفانه این 
طرح از همان ابتدا پیوســت ترافیکی نداشته 

زیرا شهرداری، خیابان سعدی )قیصریه( را که 
عملًا تنها راه دسترســی به پایانه جدید است 
را قبــل از احداث این پایانه برای اجرای طرح 

پیاده راه شدن پیشنهاد کرده بود.
وی عنوان کرد: خود شــهرداری که مجوز 
برای احداث پایانه جدیــد صادر کرده بود، از 
راه دسترسی به این پایانه اطلاع کافی نداشت 
و این نشــان می دهد که اکثر طرح های ما در 
شــهر نهاوند کارشناسی نشده و بدون مطالعه 

هستند.
فرمانــدار نهاوند بیان کرد: مســیر تردد از 
میدان امام خمینی )ره( به سمت میدان ابوذر 
باید تغییر جهت پیدا کند و از مســیر آزادگان 
به عنوان مســیر جایگزین اســتفاده کرد تا از 
این طریق هم قســمت دیگر شهر فعال و هم 

مشکل پایانه جدید حل خواهد شود.
حمیدونــد با اشــاره به خیابــان پیروزی 
نهاونــد، اظهار کــرد: عریض شــدن خیابان 
پیروزی تاکنون بلااســتفاده مانده است و باید 
این خیابان را دوطرفه کرد تا از عرض زیاد این 

خیابان استفاده شود.

وی تصریح کرد: تعداد زیاد تاکســی ها در 
شــهر نهاوند باعث شــده که میدان ابوذر به 
ایســتگاه تاکسی تبدیل شــود و این نیز یکی 
دیگر از معضلات شــهر نهاوند اســت که باید 
برای آن چاره ای بیندیشــیم و دســتگاه های 
مربوطه نباید برای تاکســی های جدید مجوز 

بدهند.
حمیدوند با بیان اینکه متأسفانه بحث سد 
معبر در شــهر نهاوند بــه خصوص در خیابان 
قیصریه جدی گرفته نشده اســت، افزود: سد 
معبر در خیابان قیصریه باعث به وجود آمدن 
مشــکلاتی برای تاکسی های این خیابان شده 
که باید با نصب نرده جداکننده در این خیابان 

محل ایستگاه تاکسی جدا شود.
فرماندار نهاوند عنوان کــرد: باید از قانون 
شهرداری ها برای برخورد با سد معبر استفاده 
شود و شورای تأمین، راهنمایی و رانندگی هم 
باید کمک کنند تا ســد معبر از ســطح شهر 
نهاوند جمع آوری شــود چراکه اگر برخورد با 
سد معبر جدی باشــد، این مشکل در نهاوند 

حل می شود.

وی با اشاره به پروژه آورزمان با بیان اینکه 
پروژه محور آورزمان- نهاوند با مزاحمت هایی 
مواجهه بود که با کمک دستگاه قضایی با این 
افراد برخورد قانونی شــد، تصریح کرد: نصب 
علائم هشــداردهنده و چراغ روشنایی در این 
مســیر به دلیل تــردد زیاد خصوصــاً در ایام 

اربعین بسیار ضروری است.
حمیدونــد تأکید کرد: احــداث پارکومتر 
به عنــوان یک منبــع لازم و ضروری در ایجاد 
درآمد برای شــهرداری شــهر نهاوند ضروری 
اســت و همچنین تهیه طــرح جامع ترافیکی 
باهــدف کاهش مرگ ومیــر و کاهش حوادث 
رانندگی در شهرستان باید در دستور کار قرار 

گیرد.
وی افزود: در جلســات شــورای ترافیک و 
حمل ونقل شهرســتان نهاونــد باید مصوبات 
اساســی که عملیاتی شوند در دستور کار قرار 
گیرنــد زیرا در غیر این صورت تشــکیل این 
جلسات مشــکلات شهرستان را در این زمینه 

حل نخواهد کرد.

استاندار در دیدار با احزاب فعال استان مطرح کرد:

احزاب در معرفی افراد توانمند 
برای جذب اعتبارات و طرح های 

اشتغال زایی تلاش کنند
فعالیت احزاب در جهت تقویت نظام و دولت است

از  همدان  اســتاندار  استان ها:  گروه  سپهرغرب، 
تمامی احزاب خواست تا در زمینه مباحث اقتصادی، 
معرفی افــراد توانمند در جهت جــذب اعتبارات و 
طرح های اشتغال زایی در استان تلاش و اهتمام ورزند.
محمدناصــر نیکبخــت در دیــدار با دبیــران احزاب و 
تشکل های سیاســی استان، ضمن اشــاره به روند انتصاب 
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی در استان، از زحمت های 
الهی تبار تشکر و قدرانی نمود و از تمامی احزاب خواست تا 
در زمینه مباحــث اقتصادی، معرفی افراد توانمند در جهت 
جذب اعتبارات و طرح های اشــتغال زایی در استان تلاش و 

اهتمام ورزند.
در ادامه این دیدار معاون سیاســی، امنیتی اســتاندار با 
تأکید بر مباحث مطرح شــده توسط دبیران احزاب به طرح 
دیدگاه های و برنامه خود پرداخت و گفت: بســیار خرسندم 
که در نخســتین روز کاری خود در نشستی حضور دارم که 

مهمانان آن از فعالان عرصه سیاسی هستند.
سید سعید شــاهرخی ادامه داد: فعالیت در تشکل های 
سیاسی هیچ نفع فردی و شــخصی ندارد و صرفاً بر اساس 
عشق به وطن، نظام جمهوری اسلامی، قانون اساسی و مردم 

عزیز کشورمان است.
وی افزود: احزاب چشم بینا، زبان گویا و دست توانای مردم 
در تحقق ایده ها و خواسته هایشــان هستند و رسالت دارند به 

دستاوردهای مردم نظارت و از آن ها حفاظت نمایند.
معاون سیاسی، امنیتی استاندار، خاطرنشان کرد: دولت 
از نقد ســازنده استقبال می کند و اگر نقدی وجود دارد باید 

توسط احزاب مطرح شود.
شــاهرخی تصریح کرد: احزاب باید در لایه های مختلف 
اجتماعی نفوذ داشته باشند و با عضوگیری و برقراری ارتباط 
با این اقشار در مواقع مختلف، تأثیرگذاری لازم را در هدایت 

افکار عمومی و ساماندهی آن ها داشته باشند.
      خانه احزاب استان راه اندازی می شود

وی اضافه کرد: در استان به دنبال ایجاد فضای باز سیاسی 
هستیم تا احزاب و تشکل های قانونی و شناسنامه دار بتوانند 
فعالیت آزاد داشته باشند چراکه فعالیت احزاب را در جهت 

تقویت نظام و دولت می دانیم.
معاون سیاســی، امنیتی استاندار با بیان اینکه باید برای 
تمامی احزاب فرصت برابر ایجاد نماییم، اظهار کرد: فعالیت 

قانونی همه آن ها مورد تائید و حمایت دولت خواهد بود.
شــاهرخی ادامه داد: خانه احزاب را در اســتان راه اندازی 

خواهیم کرد و تلاش می کنیم موانع موجود را برطرف نماییم.
وی در ادامــه به انتخاب مدیران و انتصابات در اســتان 
اشــاره کرد و گفت: کسانی باید مســؤولیت قبول کنند که 
عــلاوه بر توانمندی و تخصص بــه برنامه های دولت اعتقاد 

داشته باشند.
وی با اشاره به حفظ سرمایه اجتماعی، به ضرورت ارتقای 
جایگاه زنان و جوانان اشاره و تقویت سازمان های مردم نهاد، 
انجمن های صنفی، تشــکیل گروه های اندیشه ورز در حوزه 
جوانــان و بانوان و کاهش آســیب های اجتماعی را ازجمله 

برنامه های خود بیان کرد.
روز یکشــنبه 14 آبان ماه نشســتی با حضور استاندار و 
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی، در نخستین روز کاری 
با برخی از احزاب فعال استان در استانداری تشکیل گردید.
در این جلسه دبیران و مسؤولان احزاب حاضر در جلسه، 
دیدگاه ها، مواضع و مســائل موردنظر خــود را در ارتباط با 

مسائل مختلف بیان کردند.

مدیر معاونت اتوبوسرانی و پایانه های شهرداری همدان:

پیش پرداخت خرید 15 دستگاه 
اتوبوس انجام شده است

استان ها:  گروه  سپهرغرب، 
و  اتوبوســرانی  معاونت  مدیر 
همدان  شــهرداری  پایانه های 
با اشــاره به خرید 30 دستگاه 
اتوبوس جدید توســط سازمان 
اتوبوســرانی همــدان، گفت: 
پیش پرداخت خرید 15 دستگاه 

اتوبوس انجام شده است.
محمد پوروخشــوری با اشــاره به خرید 30 دســتگاه 
اتوبوس جدید توسط سازمان اتوبوسرانی همدان، اظهار کرد: 
پیش پرداخت خرید 15 دستگاه اتوبوس انجام  و قرارداد آن 

نیز منعقد شده است.
وی با بیان اینکه قرارداد با شــرکت مربوطه هشت ماهه 
اســت، افزود: چند ماه پیش  قرارداد خرید تعدادی اتوبوس 
منعقد شد که امیدواریم نمونه ای از دستگاه های جدید طی 
یکی دو ماه آینده وارد اســتان شود و بعد مابقی اتوبوس ها 

وارد شوند.
مدیر معاونت اتوبوسرانی و پایانه های شهرداری همدان با 
بیــان اینکه پس ازاین مرحله وارد فاز بعدی قرارداد خواهیم 
شــد، گفت: 15 دســتگاه اتوبوس جدید نیــز در فاز بعدی 

خریداری می شود.
وی با اشــاره به اجرای عملیات پیاده راه ســازی میدان 
امــام )ره( و خیابان اکباتان، بیــان کرد: به دلیل جابه جایی 
اتوبوس های خیابان اکباتان طی یک ســال پیش، مشکلی 
در جانمایی اتوبوس  های این خیابان با پیاده راه شــدن نبود 
امــا ازآنجاکه اکثــر اتوبوس ها در میدان امــام )ره( گردش 
داشــتند و این امکان دیگر نیست، مشکلاتی به وجود آمده 
که از مردم می خواهیم صبور باشند تا پروژه پیاده راه سازی 

به خوبی پیش رود.
پوروخشوری با اشــاره به اینکه اکنون گردش اتوبوس ها 
در انتهای هــر خیابان صورت می گیــرد و این کمی باعث 
نارضایتی مردم شده اســت، اضافه کــرد: امیدواریم نقاطی 
به عنوان پایانــه برای جانمایی اتوبوس ها لحاظ شــود تا از 
مشــکلات تردد تعداد بالای اتوبوس ها در خیابان هایی نظیر 

شریعتی بکاهیم.
وی بــا بیان اینکــه درصدد جانمایــی مکان هایی برای 
اتوبوس ها در خیابان هایی نظیر تختی و شــریعتی هستیم، 
افزود: طی یکی دو ســال آینده اقدامات مناســبی صورت 

خواهد گرفت.
مدیــر معاونــت اتوبوســرانی و پایانه های شــهرداری 
همــدان با تأکید بــه اینکه مردم باید در مدیریت شــهری 
سازمان شــهرداری را یاری کنند، خاطرنشــان کرد: تمام 
برنامه ریزی هــای مــا برای ســال بعد در خصــوص ایجاد 
پارک ســوار خواهد بود و با تزریق بودجه ســال 97 در این 

راستا قدم برمی داریم.

خبــر
رئیس کمیسیون فنی عمرانی شورای اسلامی 

شهر همدان خبر داد:
اجرای طرح آب نما 

در پیاده راه میدان امام )ره(

سپهرغرب، گروه استان ها: رئیس کمیسیون فنی 
عمرانی شــورای اسلامی شهر همدان از اجرای طرح 

آب نما در پیاده راه سازی میدان امام )ره( خبر داد.
به گزارش ســپهرغرب به نقل از روابط عمومی شــورای 
اسلامی شــهر همدان، علی رحیمی فر در جلسه کمیسیون 
فنــی عمرانی شــورا، ضمن تشــکر از فعالیــت و زحمات 
متصدیــان اجرای طرح پیاده راه ســازی میدان امام )ره( و 
همکاری شــرکت های خدمات رسان، افزود: طرح آب نمای 
پیاده راه میدان امام )ره( باید متناسب با معماری این میدان 

اجرا شود.
رحیمی فر اضافه کرد: در حال حاضر هم زمان 25 اکیپ 
اجرایــی در پروژه پیاده راه ســازی میدان امــام )ره( فعال 

هستند.
وی بــا بیان اینکــه مدت زمان قرارداد اجــرای پیاده راه 
امام )ره( پنج ماه اســت، افزود: برخلاف کندی روند کار در 
مدت 30 الی 40 روز به دلیل اجرای تأسیسات شرکت های 
خدماتی، هم اکنون طرح از مدت زمان هم جلوتر است و در 
صورت وجود شــرایط خوب آب و هوایی، در زمان مقرر به 

اتمام می رسد.
رئیس کمیســیون فنی عمرانی شــورای اسلامی شهر 
همــدان در ادامه بــا تأکید بر اجرای مناســب و باکیفیت 
آســفالت، اضافه کرد: در اجرای آســفالت باید از تجربیات 

شهرهای موفق بهره گرفته شود.
رحیمی فر با اشاره به شرایط اقلیمی و آب وهوای همدان، 
تأکید کرد: بر این اساس باید به سمت اجرای آسفالت های 

بتنی و سایر گزینه های اجرایی حرکت کرد.
معــاون فنــی عمرانی شــهرداری همدان هم بــه ارائه 
گزارشــی از روند اجرای پروژه پیاده راه ســازی پرداخت و 
گفت: طرح پیاده راه  ســازی میدان بازنگری، نتیجه و طرح 

نهایی تهیه، مناقصه اجرا و پیمانکار نیز انتخاب شده است.
موســی رســولی با بیــان اینکــه هم زمان با شــروع 
عملیات اجرایی طرح، مقرر شــد بــا هماهنگی فرمانداری، 
دستگاه های مرتبط و شــرکت های خدمات رسان، عملیات 
اقدامات تأسیساتی آغاز شــود، افزود: رویکرد تأسیساتی و 
زیرســاخت ها خوب و متناســب با آینده نگری اجراشده و 

تأسیسات کاملًا تعویض و زیرزمینی اجرا شده است.
رســولی اضافه کرد: در حال حاضر پروژه از روند خوبی 
برخوردار است، از زمان بندی تعیین شده عقب نبوده و با این 
روند و شرایط خوب آب وهوا در بهمن ماه به اتمام می رسد.

مدیرعامل ســازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری 
همدان هم به ارائه گزارشــی از طرح آب نمای پروژه میدان 
امــام )ره( پرداخت و گفــت: مطالعات طرح پیشــنهادی 
آب نما از ابتدای سال جاری توســط مشاور و تأیید اساتید 
دانشگاهی صورت گرفته و برای این طرح 615 نازل از 6 تا 

10 متر با نورپردازی خوب طراحی شده است.
وحید علــی ضمیر به مرمت جداره های میدان امام )ره( 
هم اشــاره کرد و افزود: با توجه به اینکه درباره جداره بانک 
ملی واقع در ایــن میدان در محافل مختلف مطالبی مطرح 
بوده لذا مکاتباتی برای تصمیم گیری نهایی صورت گرفت و 
با مدیران بانک ملی نیز مذاکراتی انجام شد و بانک هم اعلام 

آمادگی برای همکاری کرده است.
وی با بیان اینکه جداره ســازی بانک ملی نیازمند همت و 
عزم ملی و استانی است، اضافه کرد: در صورت تأیید، یک جداره 
کاذب هماهنگ با 5 جداره دیگر میدان امام )ره( طراحی شده 

که اجرای آن در جذب گردشگر نیز مؤثر خواهد بود.

رئیس فنی و حرفه ای شهرستان رزن خبر داد:
پرداخت تسهیلات اشتغال 

برای بیکاران
 دارای مدرک فنی و حرفه ای

سپهرغرب، گروه استان ها: رئیس فنی و حرفه ای 
شهرســتان رزن از پرداخت تسهیلات اشتغال برای 
کارآموزان بیــکاری که دارای مدرک فنی و حرفه ای 

بوده و طرحی برای ایجاد اشتغال دارند، خبر داد.
ابراهیــم اکبری کنعان از معرفی خدمــات پارک علم و 
فــن آوری به کارآموزان فنی حرفه ای شهرســتان رزن خبر 
داد و اظهار کرد: هدف، معرفی مشــاغل جدید با طرح های 

نو و خلاقانه بوده است.
وی با بیان اینکه از دیگر اهداف، معرفی و حمایت مرکز 
رشــد از طرح هایی بوده که در راستای ایجاد اشتغال برای 
افراد جامعه اســت، افزود: دو کلاس آموزشی در این رابطه 
برای کارآموزان برگزارشده اســت که در این دوره ها بیش از 

140 نفر شرکت کرده اند.
رئیــس فنی و حرفه ای شهرســتان رزن ادامه داد: دوره 
دیگــری نیز در مرکــز فنــی و حرفه ای واحــد خواهران 

شهرستان رزن برگزار می شود.
اکبری کنعان از پرداخت تسهیلات اشتغال برای بیکاران 
دارای مدرک فنی و حرفه ای در شهرســتان رزن خبر داد و 
خاطرنشــان کرد: در این طرح کارآموزان بیکاری که دارای 
مدرک فنی و حرفه ای هستند و طرحی برای ایجاد اشتغال 
دارند بــا معرفی به بانک از تســهیلات اشــتغال بهره مند 

می شوند.

خبــر

استانها
sepehr.ostanha@gmail.com

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان همدان:

در دستور کار قرار گرفتن تدوین ضوابط بافت ارزشمند شهرستان های همدان، 
ملایر و تویسرکان

طاهره   - اســتان ها  گروه  سپهرغرب، 
ترابی مهوش: مدیــرکل میراث فرهنگی، 
همدان  استان  صنایع دستی  و  گردشگری 
در خصوص طرح های اجراشــده از سوی 
اداره کل میراث فرهنگی درباره حفظ بافت 
در  کرد:  تصریح  همدان،  ارزشمند شهری 
این راستا یکی از اقدامات مؤثر و زیربنایی، 
بحث تدوین و تصویب ضوابط بافت همدان 
بود چراکه این امــر به عنوان زیربنای کار 
در این حوزه اســت که متأسفانه تاکنون 
نپذیرفته  صــورت  خاصی  کار  دراین باره 
لذا در این راســتا ضوابط بافت ارزشمند 
تویسرکان  و  ملایر  همدان  شهرستان های 

در دستور کار قرار گرفت.
در اساســنامه میراث فرهنگی کشــور و در 
تعریف آن، چنین آمده اســت؛ میراث فرهنگی، 
شــامل آثار باقی مانده از گذشــتگان و نشانگر 
حرکت انسان در طول تاریخ است که با شناسایی 
آن زمینه شناخت هویت و خط حرکت فرهنگی 
او میســر می گردد. انسان از همان زمانی که در 
ذهن خود توانســت وقایعی را که درگذر زمان 
اتفاق افتاده به یاد بســپارد و آن ها را به عنوان 
تجربه در زندگی روزمره خود به کار برد همان 
تجربه ها ارزش خاصی در نزد انســان پیدا کرد 
چراکه آن ها با مشــقت به دست آمده و از نسلی 
به نســل دیگر انتقال یافته و حتی بعضی از این 

تجربه ها جان مایه یک نسل بوده است.
مطمئنــاً بســیاری از آثــار باقی مانــده از 
گذشــتگان حاصل این تجربه هــا بوده و از این 
نظر برای انســان ارزشــمند اســت که از این 
طریق زمینه هــای عبرت برای انســان فراهم 
می آید، بنابراین توجه به اشــیاء و ابنیه تاریخی 
گذشــتگان در ذات بســیاری از انسان ها وجود 
دارد و همان ها همیشــه ســعی کرده اند از این 

آثار به نحوی نگهداری و مراقبت کنند.
پس میراث فرهنگی هر استان، درواقع، آیینه 
جان، اندیشــه و معنویت آن منطقه است آنچه 
در این میان اهمیت دارد، آگاه ســازی مردمان 
به این میراث های ارزشــمند و برنامه ریزی های 
دقیق فرهنگی، عمرانــی در جهت نگهداری از 
آن هاست. اگرچه پاســداری از میراث فرهنگی 
وجه های جهانــی یافته و نهادهای وابســته با 
تشکیل ســتادهایی برای بازیابی و نگهداری از 
آن ها می کوشــند اما شکی نیســت که امروزه 
ملت ها و اقــوام برای گفت وگو و هم اندیشــی 
بیشــتر نیازمند شــناخت یکدیگر هســتند و 
ازاین رو میراث فرهنگی و یادمان های تاریخی از 

مهم ترین ابزارهای این گفت وگو است.
از ســوی دیگر میراث فرهنگی هر اســتان 
عصاره شــخصیت وجــودی و هویت فرهنگی، 
اعتقادی و سیاسی آن در تاریخ است و هر ملتی 
همان قدر دارای شخصیت، هویت، اصالت، ریشه 
و ارزش تاریخی اســت که مستنداتی به عنوان 
میراث فرهنگی از خود ارائه نماید، لذا نخستین 
اقدامی که بایــد موردتوجه قرار گیرد نگهداری 

آثار و اشیاء )مستندات تاریخی( است. 
ازآنجاکــه ایــن روزها بالأخص در اســتان 
همدان گردشگری و توجه به مباحث مرتبط با 
این موضوع به عنوان پله ترقی و پیشرفت استان 
مطرح شــده و با توجه به اهمیت موضوع بر آن 
شــدیم تا گفت وگویی اختصاصی را با مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
اســتان همدان ترتیب دهیم که در ادامه شاهد 

آن خواهید بود.
علــی مالمیر در پاســخ به این ســؤال که 
برخی ها علت بخشی از رکود پروازهای فرودگاه 
اســتان همــدان را اداره کل میــراث فرهنگی 
می دانند با این اســتدلال که این اداره می تواند 
با اعطای تســهیلات و تخفیفاتــی به تورهای 
گردشــگری، آن ها را به استفاده از این فرودگاه 
ترغیب نماید، گفت: قصه صنعت گردشــگری 
بســان قصه مرغ و تخم مرغ اســت یعنی بدان 
معنا که اگر گردشگری ما در استان توسعه پیدا 
کند بی شک فرودگاه و پروازهای آن توجیه پیدا 
می کند و از طرفی باید بگویم عکس این مطلب 
نیز صادق است چراکه اگر فرودگاه فعالی داشته 
باشیم قطعاً در توســعه صنعت گردشگری نیز 

تأثیر به سزایی خواهد داشت.

     بخــش خصوصــی در حــوزه 
گردشگری نیازمند تغییر نگرش اقتصادی 

است
مالمیــر افــزود: درواقــع یکی از محاســن 
صنعت گردشــگری این اســت که توسعه آن 
منجر به تأثیرگذاری مثبــت در دیگر بخش ها 
نیز می گردد، این در حالی اســت که این حسن 
را نمی تــوان در بخش صنعت و یا کشــاورزی 

مشاهده کرد.
وی ادامــه داد: به عبارت دیگــر اگــر تعداد 
هتل ها در استان افزایش پیدا کند بدون تردید 
تعداد گردشــگران نیز افزایش خواهد یافت که 
این امــر خود توجیه فــرودگاه و پروازهای آن 
را به دنبال خواهد داشــت امــا نکته  موردنظر 
شــما در خصوص اعطای تسهیلات به تورهای 
گردشــگری اســت که این امر مستلزم اعطای 
تسهیلات بانکی می  باشــد که خوشبختانه این 
امر محقق شــده اما مسئله اینجاست که دفاتر 
گردشگری ما به دنبال دریافت وام های با سود 
پائین هســتند که متأسفانه هنوز ظرفیت ما در 
اعطای تســهیلات به حدی نیســت که بتوانیم 
پروازهای فــرودگاه را به صورت چارتر داشــته 

باشیم.
وی ادامه داد: البتــه در این خصوص دفاتر 
گردشــگری متعددی که در حال حاضر وجود 
دارنــد، می توانند به صورت مشــارکتی اقدام به 
چارتر کردن پروازها کنند اما مســئله این است 
که بخش خصوصی مــا هنوز قادر به انجام کار 
جمعی نیســت درحالی که بخش خصوصی در 
کشــور ترکیه از طریق ســرمایه گذاری جمعی 
منافع به دســت آمده را به صورت جمعی تقسیم 
می کند لذا دراین باره بایــد بینش اقتصادی ما 

تغییر کند.
مالمیــر در ادامه با تأکید بــر فرهنگ غنی 
اســتان همدان عنــوان کــرد: در حفاری های 
شــرکت آب و فاضــلاب طی هفته هــای اخیر 
تابوتی ســنگی در کوچه جراحان واقع در بلوار 
علویان به سمت بازار حسین خانی کشف شد که 

حاوی دو تدفین یک زن و یک مرد بود.
وی ادامه داد: در این راســتا بررســی های 
تطبیقی و مرمت اسکلت ها در حال انجام است 
اما با توجه به موارد مشابه این چنینی مشخص 
شده که این نوع تابوت و تدفین مربوط به دوره 
اشــکانی بوده البته هنوز مشخص نشده که این 
دو تدفین هم زمان انجام پذیرفته یا نه بنابراین 

این جزئیات نیازمند بررسی های علمی است.

     1 و نیــم تا 2 میلیارد تومان برای 
مرمت مسجد جامع لازم است

مدیــرکل میــراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی استان همدان در پاسخ به سؤالی 
درباره مرمت های صورت پذیرفته در مســجد 
جامع همدان، اظهار کرد: آن قســمت از بنای 
مســجد جامع که به ثبت ملی رسیده به دلایل 
مختلفی در معرض تهدید قرارگرفته و در برخی 
از مناطق شــاهد نشســت ها و حتی در نقاطی 

شاهد منحرف شدن آن بوده ایم.
وی تصریــح کرد: ازآنجایی کــه کار مرمت، 
فنی، پیچیده و غیرقابل آزمون اســت لذا باید 
مباحث مرمتی در راستای حفظ بنا با دقت نظر 
و باحوصله تمام انجام شــود ضمن اینکه انجام 
مرمت روندی کنــد و آرام دارد و نمی توان در 
مدت زمان کوتاهی مرمت یک بنا را با اختصاص 
بودجه و اعتبار لازم به اتمام رساند، درواقع اصل 
مطلب این اســت که بتوانیم عملیات مرمتی را 

به صورت پیوسته انجام دهیم.
مالمیر با اشاره به اینکه مرمت بنای مسجد 
جامع همدان پروژه بزرگی اســت، عنوان کرد: 
طبق برآوردها مبلغی بین 1 و نیم تا 2 میلیارد 
تومان برای استحکام بخشــی بنــا و مهار گنبد 
لازم است چراکه وزن گنبد مسجد بالغ بر هزار 

تن است.
این مقام مســؤول افزود: علاوه بر مشکلات 
مطرح شده نمی توان از آسیب هایی که در طول 
دوره های مختلف به خصــوص دوره قاجار که 
مغازه های پشــت مســجد به آن وارد کرده اند 
گذشت چراکه در ابتدا دیوار مغازه ها پهن بوده 
اما با اعمال نظر برای گســترش فضا، دیوارها را 
نازک کــرده  و حتی در داخل مســجد هم در 
برخی نقاط جزر ها برای گسترش فضا تراشیده 

شده اند.
وی با اشاره به آســیب هایی که کور کردن 
قنات ها برای مسجد جامع همدان ایجاد کرده، 
گفت: ازآنجایی که مسجد جامع همدان در محل 
گــودی قرار دارد بنابراین آب قنات ها درســت 

به سوی مسجد سرازیر شده است.
مالمیــر خاطرنشــان کــرد: طبــق ابــلاغ 
بودجه هــای تخصیص یافتــه به این بنا، ســال 
گذشــته 300 میلیون تومان پروژه تعریف شد 
که در این راســتا تقویت پی ها موردتوجه قرار 
گرفــت و برای ســال جاری نیــز مبلغی برای 
مرمت این بنا در نظر گرفته شده که امیدواریم 
با تخصیص مناســب بودجه بتوانیم بخشــی از 

مرمت را انجام دهیم.
وی بــا تأکید بر مرحله ای بودن مرمت بنای 
مســجد جامع همدان، اذعان کــرد: با توجه به 
دقتی که باید در مرمــت مدنظر قرار گیرد لذا 
مرحله ای بودن آنجام آن اجتناب ناپذیر است اما 
تا 3 ســال آینده بحث مرمت سازی این بنا به 

سرانجام می رسد.
مدیــرکل میــراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی استان همدان افزود: البته ذکر این 
نکته در خصوص مسجد جامع همدان ضروری 
اســت که اساســاً از آنجایی که بنای موجود بر 
روی بنــای دیگری کــه به احتمال قوی آن هم 
مسجد بوده احداث شــده بنابراین از استحکام 

لازم برخوردار نیست.
وی با اشــاره بــه اینکه این مســجد جزء 
قدیمی ترین مساجد کشــور است، عنوان کرد: 
عقبه مسجدجامع همدان به قرن دوم و یا سوم 

هجری بازمی گردد.
در خصــوص طرح های  همچنین  مالمیــر 
اجراشــده از ســوی اداره کل میراث فرهنگی 
درباره حفظ بافت ارزشــمند شــهری همدان، 
تصریح کرد: در این راستا یکی از اقدامات مؤثر 
و زیربنایی، بحث تدوین و تصویب ضوابط بافت 
همدان بــود چراکه این امر به عنــوان زیربنای 
کار در این حوزه اســت که متأســفانه تاکنون 

دراین باره کار خاصی صورت نپذیرفته است.
وی ادامه داد: اگر ضوابــط بافت ها، موجود 
نباشــد اصلًا نمی توان کاری را در این راســتا 
پیشبرد چراکه مشخص نیست که بر چه مبنا و 
باید مدیریت بافت ها و ساخت وسازها  ضوابطی 

در آن صورت پذیرد.
این مقام مســؤول افــزود: بنابراین هم زمان 
ضوابــط بافــت همــدان، تویســرکان و ملایر 
موردتوجه قرار گرفت که بر این اســاس تدوین 
ضوابط تویسرکان به اتمام رسیده و ضوابط بافت 

همدان و ملایر نیز به زودی به پایان می رسد.

     انعقاد 60 قرارداد مرمتی
وی در ادامه با اشــاره به بحث های مرمتی 
بافت هــای ارزشــمند، گفت: خوشــبختانه با 
همکاری و تعاملاتی که با سازمان داشتیم سال 
گذشــته در حوزه میراث، بودجه ابلاغی رشــد 
قابل توجهی داشت به طوری که 5 برابر سال 94 
اعتبار دریافت کردیم لذا بر این اســاس نزدیک 
به 60 قرارداد مرمتی در ســطح استان که اکثر 
این مرمت ها در بافت های ارزشمند همدان قرار 
داشت منعقد کردیم که شامل؛ سرای قلمدانی، 
جلــدی، روحیه، یعقوب یاری، مســجد جامع، 
کاروانســرای زغالی ها، امامزاده محسن، آرامگاه 
باباطاهر، دبیرســتان  آرامگاه  بوعلی، هگمتانه، 

ابن سینا، باغ نظری، خانه بیژن و غیره است.
مالمیر افزود: علاوه بر این طی ســال جاری 
نورپردازی آرامگاه بوعلی، باباطاهر و کلیساهای 
فعالیت های  ازجمله مهم تریــن  نیــز  هگمتانه 
صــورت گرفتــه از ســوی اداره کل میــراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی استان 

همدان بوده است.

     ساخت وســازها منظر هگمتانه را 
جهت ثبت جهانی شدن تهدید می کنند

مدیــرکل میــراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی اســتان همدان در پاسخ به این 
سؤال که چرا هگمتانه به ثبت جهانی نمی رسد، 
عنوان کرد: ما پیگیر ثبت جهانی این اثر هستیم 
اما برای ثبت جهانی شــدن باید شــاخص هایی 
موردتوجه قرار گیــرد که برای تحقق این مهم 
پیچیدگی هایــی در هگمتانه وجــود دارد که 
مهم ترین آن ساخت وسازهایی است که به منظر 
هگمتانه آســیب زده؛ از سوی دیگر باید بخشی 
از عرصه بــرای حفظ حریم به تملک درآید که 
متأسفانه در این حوزه اعتبار مناسب تخصیص 

پیدا نکرده است.
وی در پایــان گفت: البتــه وجود این موانع 
بدان معنا نیست که ثبت جهانی شدن هگمتانه 
منتفی اســت بلکه رفع این موانع نیاز به دقت 
نظر بیشــتری دارد لذا در این خصوص باید از 
ظرفیت ســازمان میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی و کارشناسان متبحر در سازمان 
جهانی یونســکو جهت دریافت راهکار استفاده 

کنیم.

پیگیرهای مکرر روزنامه سپهرغرب در خصوص محور مواصلاتی شهرک صنعتی بهاران مشخص کرد:

مسؤولان شهرستان بهار از پس آسفالت خیابان کردستان برنمی آیند
فرماندار: چرا با بنده تماس گرفته اید؟

طاهره   - اســتان ها  گروه  سپهرغرب، 
ترابی مهوش: حمل ونقل آســان در تردد 
کالا مهم ترین موضوعی  انتقال  و  کارکنان 
انتخاب  اصلی  معیار  به عنوان  که  اســت 
شهرک های صنعتی از سوی سرمایه گذاران 
و جویندگان کار لحاظ می شــود تا جایی 
که تأمین زیرســاخت های لازم در حوزه 
راه های مواصلاتی در شهرک های و نواحی 
صنعتی برای تردد کارکنان از سوی برخی 
کارشناســان مهم تریــن خدمات رفاهی 
این شــهرک ها استنباط  ارائه شــده در 

می گردد.
بااین حــال در حاضــر شــهرک صنعتی 
بهــاران همــدان برخلاف داشــتن راه های 
مناســب  کردســتان(  )خیابان  مواصلاتــی 
بــه دلیل آســفالت نبودن معبــر اصلی این 
با مشکلات عدیده ای )در فصل گرم  شهرک 
گردوخــاک و در فصول ســرد گل و لای( 
روبــه رو اســت به طوری که این مهــم بارها 
این شــهرک  درخواســت صنعتگران  به  بنا 
و کشــاورزان روســتای چشــمه قصابان از 
ســوی روزنامه ســپهرغرب مــورد پیگیری 
قرار گرفته و هر بار با این پاســخ از ســوی 
شــهرداری بهار مواجه شده اســت که چون 

قیر یارانــه ای اختصاص نیافتــه، نمی توانیم 
اقدام به آســفالت کردن این معبر نماییم.

حال آنکه این بار عــلاوه بر صنعتگران این 
شهرک، کشــاورزان و اهالی روستای چشمه 
قصابان طی یک استشــهاد محلی خواســتار 
پیگیــری دوباره این معضل شــدند و این در 
حالی اســت که طی یک ماه اخیر، شهرداری 
بهــار در گفت وگو با خبرنگار ســپهرغرب از 
نهایی شــدن قرارداد دریافت قیر ســخن به 
میان آورد اما هنوز بعد از گذشــت تقریباً یک 
ماه عوامل شــهرداری تنها بار دیگر اقدام به 
زیرسازی معبر کرده و معبر به همین صورت 
بدون آســفالت ریزی رها شده است لذا بر آن 
شــدیم تا دراین باره گفت وگویــی را با دهیار 
روستای چشــمه قصابان ترتیب دهیم که در 

ادامه شاهد آن خواهید بود:
محمد حســینی حلم با اشــاره بــه اینکه 
سال ها است کشــاورزان و باغداران از آسفالت 
نبودن خیابان کردســتان گلایه مند هســتند، 
گفت: ازآنجایی که بســیاری از مزارع و باغ های 
این روستا در جوار این خیابان قرار دارند تردد 
وسایط نقلیه و بر خواســتن گردوخاک از این 
مســیر به محصولات باغی و سیفی کشاورزان 

آسیب می زند.

حسینی حلم با بیان اینکه سال گذشته یکی 
از کشــاورزان ســیفی کار مجبور شد محصول 
)خیار( خود را بــه دلیل آنکه از طریق این ریز 
گردها خراب شــده بود رها کند، عنوان کرد: با 
توجه به گلایه مندی اهالی، بارها با شهردار بهار 
در این خصوص ملاقات کردیم اما هر بار با این 

جمله که در دست اقدام است مواجه شدیم.
وی بــا بیــان اینکه عوامل شــهرداری بهار 
هرسال اقدام به زیرســازی این معبر می کنند، 
گفت: اما متأسفانه طی این چند سال خبری از 

آسفالت شدن این خیابان نشده است.
دهیار روستای چشمه قصابان افزود: متضرر 
شــدن کشاورزان روســتا، ما را بر آن داشت تا 
طی یک ماه گذشــته  بار دیگر به سراغ شهردار 
بهار برویم اما بازهم با جمله همیشگی در دست 

اقدام است مو اجه شدیم.
در ادامه این بار بر آن شــدیم تا از مدیریت 
ارشد شهرســتان بهار یعنی فرماندار شهرستان 
پیگیر حل معضل شــویم چراکه پیگیری ها از 
سوی شهرداری منجر به نتیجه مطلوب نگردید 

که در ادامه شاهد آن خواهید بود:
محســن مرادی پناه بــا بیان اینکــه چرا با 
بنده تماس گرفته اید؟ گفت: باید مســئله را از 

مدیریت مربوطه پیگیری کنید.

وی در خصوص مشــکلی که گردوخاک این 
معبر برای کشاورزان ایجاد کرده نیز گفت: این 
مشکل چه ربطی به کشــاورزان دارد مگر قرار 
اســت که هر جا کشاورزی صورت می پذیرد ما 
مسیر را بری آن ها آسفالت کنیم کدام قانون به 

این نکته اشاره کرده است.
وی با بیان اینکه مگر بنده مسؤول تخصصی 
آنجا هســتم، عنوان کرد: این مشــکل از سوی 
شــهرداری در حال پیگیری است لذا هر زمان 
قیر تأمین شــود اقدام به آسفالت کردن معبر 

خواهند کرد.
فرماندار بهار در پاســخ به این جمله که در 
حال حاضر هم صنعتگران و هم کشــاورزان از 
این وضعیت عاصی شده اند، گفت: بیشتر از این 

چه کار می کردیم؟ قیر نیست چه  باید بکنیم؟
مع الوصف بــا توجه به آنچه گفته شــد به 
نظر می رسد این طرز برخورد از سوی فرماندار 
که به واقع مدیریت شهرســتان را بر عهده دارد 
پســندیده نیســت لذا این مفهــوم را به ذهن 
متبادر می کند که نه تنها شهردار بلکه مدیریت 
ارشد شهرستان بهار نیز قادر نیست یک خیابان 
را آسفالت کند بنابراین مطمئناً نمی توان انتظار 
داشت که شهرستان بهار بتواند گام های مؤثری 

را در عرصه توسعه بردارد.


